
 حکم اعدام سارق بزرگراه نیایش تهران 
صادر شد

 آرمان ملی: رئیس دادگستری تهران روز دوشنبه 
۲۱شهریور از صدور حکم اعدام برای »سارق« بزرگراه 
نیایش خبر داد. علی القاصی مهر همچنین گفت که 
پرونده سه سارق دیگر با عنوان اتهامی »محاربه« در 
دادسرای شهریار در حال رسیدگی است و پرونده آن ها 
نیز بعد از ارجاع به دادگاه انقلاب به صورت خارج از نوبت 
رسیدگی می شود. او بر رسیدگی  قضائی به پرونده این 
گونه سارقان »خارج از نوبت، قاطعانه و بدون اغماض« 
تاکید کرد. اتوبان نیایش تهران یکی از محل هایی ست 
که سارقان موبایل قاپ یا کیف قاپ به راحتی می توانند 
دست به سرقت بزنند. تصاویر زورگیری مرد جوانی با 
سلاح سرد از یک اتومبیل در اتوبان نیایش، تا حد زیادی 
خبرساز شد. با این حال، چند روز پس از این ماجرای 
جنجالی در اتوبان نیایش تهران که به دستگیری متهم و 
صدور کیفرخواست زورگیر اتوبان نیایش با اتهام محاربه، 
برای او خاتمه یافت، یک زورگیری دیگر نیز در همین 
اتوبان گزارش شد. تصاویر نشان می داد دو موتورسوار 
در ترافیک به خودرو زنی جوان نزدیک می شوند و موبایل 
او به سرقت می برند. حالا رئیس کل دادگستری استان 
تهران از صدور حکم اعدام برای زورگیر اتوبان نیایش 
خبر می دهد او در جلسه شورای عالی قضائی، به ارائه 
گزارشی پیرامون روند رسیدگی های قضائی انجام شده در 
خصوص برخی پرونده های سارقان به عنف و متجاوزان 
به حقوق عمومی پرداخته و گفته: پس از برگزاری جلسه 
دادگاه سارق بزرگراه نیایش، حکم اعدام این فرد صادر 
شد. القاصی مهر، با بیان اینکه رسیدگی های قضائی نسبت 
به این قبیل مجرمان، »خارج از نوبت، قاطعانه و بدون 
اغماض« است، گفته: پرونده سه نفر دیگر از سارقان به 
عنف که دارای سرقت های متعددی بودند با عنوان اتهامی 
»محاربه« در دادسرای شهریار در حال رسیدگی است و 
مقرر شده که پرونده این سارقان نیز بعد از ارجاع به دادگاه 
انقلاب به صورت خارج از نوبت رسیدگی شود. رئیس کل 
دادگستری استان تهران همین طور با اشاره به صدور حکم 
دادگاه در پرونده آتش سوزی کلینیک سینا اطهر تهران 
گفته: در راستای اجرای دستور برخورد با ترک فعل 
مقامات و مسئولان، حکم بدوی دادگاه در رابطه با ۳۱ 
شخصیت حقیقی و حقوقی صادر شده و این حکم در حال 
ابلاغ است. همزمان با انتشار ویدئوهایی از زورگیری های 
خشن به ویژه در شهر تهران، رئیس قوه قضائیه جمهوری 
اسلامی ایران روز سوم شهریور خواستار »رسیدگی سریع 
و قاطع به سرقت های خشن و زورگیری ها« شد. در روزها 
و هفته های گذشته برخی از مقامات انتظامی و قضائی بر 
تشدید برخورد با سارقان و زورگیران تاکید کرده بودند، از 
جمله فرمانده کل انتظامی جمهوری اسلامی روز ۲۹مرداد 
خواستار اعدام زورگیرهای بزرگراه نیایش در همان محل 
وقوع جرم شد تا برای دیگران »درس عبرتی« شوند. 
دادستان مرکز خراسان رضوی نیز روز ۲۳تیر از قضات 
خواسته بود که در مورد جرایم سرقتی که شروط صدور 
حکم حد )قطع دست( را دارند »بر اساس قانون و شرع و 
بدون توجه به هیاهوهای خارجی، رأی به قطع دست و 
حتی اعدام دهند.«حسین اشتری، فرمانده کل انتظامی 
جمهوری اسلامی، اخیرا اعلام کرده بود که از سال ۱۳۹۷ 
با افزایش قیمت ها آمار سرقت  در کشور به یک باره ۳۷ 

درصد افزایش یافته است. 

  آرمان ملی: روز سه شنبه، ۱5شهریورماه  سال 
جاری، صفحه ۹ روزنامه »آرمان ملی« به گزارشی 
تحت عنوان »پروژه نان وآب دار انتقال آب« پرداخته 
بود که واکنش هایی را از ســوی مخاطبان روزنامه 
به همراه داشت. نخستین واکنش، در گزارشی دیگر 
در تاریخ ۱۷ شهریور ماه تحت عنوان »تنها راه مقابله 
با خشکسالی انتقال آب است«  در همان صفحه به 
انتشار رسید. اخیرا دســت اندرکاران پروژه انتقال 
آب و شیرین سازی آن هم به گزارش روز پانزدهم 
شهریور،  واکنش نشــان داده اند. آنها موارد مورد 
نظر خود را تحت عنوان جوابیه برای روزنامه ارسال 
کرده اند که به دید و نظر شما می رسانیم. در پایان، 
مطالبی را هم از سوی روزنامه »آرمان ملی« مطرح 
می کنیم که خواندن آن به بازترشدن مساله و رفع 
سوءتفاهم ها کمک خواهد کرد.  این جوابیه که تحت 
عنوان »سایه نگاه های توهم آمیز بر سر پروژه های 
نجات بخش آبی«، مطرح شده به این شرح است:» 
در آیین نامه  اخلاقی روزنامه  »آرمان ملی« نوشته 
شده است که روزنامه نگار ما به واقعیت هاي عیني 
توجه مي کند و اخبار صحیح و دقیق و تفسیرهاي 
منطقي و منصفانه را در اختیار خوانندگان مي گذارد.  
لیکن آن چه کــه خواننده  محتــرم »آرمان ملی« 
روز دوشنبه ۱5 شــهریورماه در مقاله  پروژه  نان و 
آب دار انتقال آب خواند نه منطقی بود و نه منصفانه! 
نه صحیح بود و نه دقیق! به نظر نوشــته  ای بود که 
عجولانه تصنیف، چاپ و منتشر شــده شده بود. 
اینکه می گوییم با عجله تیتری زده اید و آهنگری 
را در شوشتر گردن زده اید یک نمونه اش آن است 
که یک طرفه از سوی مراجع قضائی حکمی صادر 
کرده اید که البته در این خصوص خود می دانید و 
همان مراجع! امّا تلویحاً نوشته اید که مشکل، حضور 
افراد سهیم فولاد مبارکه در پروژه انتقال آب است 
و اگر این افراد جایگزین شوند، دیگر مشکلي باقي 
نخواهد ماند! جالب این است که در ترکیب اعضای 
هیات مدیره و همکاران این شــرکت هیچ یک از 
کارکنان و مدیران فولاد مبارکه سهیم، تصمیم گیر 
و تصمیم ساز نیستند! در ادامه  این داستا  ن سرایی 
عامدانه پرونده  این افترا را اگــر نگوییم مغرضانه 
که ناشیانه به نظر کارشناس محترم گیاه شناسی 
پیوند زده اید. طی ســال ها در پــروژه  انتقال آب 
خلیج فارس با افتخار میزبان جامعه  دانشــگاهیان 
بوده ایم امــا با همه  احترامی  که بــرای آن عزیزان 
قائل هســتیم و هم اکنون نیز از نعمت وجودشان 
برخورداریم؛ آیا بهتر نبود کــه به جای مصاحبه با 
استاد گیاه شناسي دانشکده زیست شناسي دانشگاه 
تهران نظرات اســاتید مرتبط با صنعت و مدیریت 
منابع  آب را جویا می شدید؟ برای نگارنده  این سطور 
و همه همکارانمان در این طرح بزرگ ملی دردناک 
بود که بیــش از 8۲0 کیلومتر خــط انتقال آب از 
خلیج فارس را که با اندیشه ورزی مشاوران طراحی 
و توســط پیمانکاران و مجریان توانمند ایرانی از 
مناطق مختلف جغرافیایی و صعب العبور گذشته 
اســت، عضوی از جامعه دانشگاهی ایران ساینس 
فیکشن یا علمی-  تخیلی به نامد. از نظر آنآنکه به »ما 
می توانیم« این مرز پر گهر باور ندارند انجام هر  پروژه  
عمرانی برای آبادی میهن مان تخیلی است. اینگونه 
حرف های تمسخرآمیز را در مراحل تکوین و آغازین 
پروژه از زبان رسانه های فارسی زبان لندن نشین و 
لس آنجلس نشین هم شنیده بودیم اما آن موقع که 
اغراض ایشان برایمان شناخته شده بود، چندان به 
دل نگرفتیم! اما اکنون که پروژه اجرا شده و در حال 
بهره برداری است، چرا گزاره های مأیوس کننده  6 
سال پیش این رسانه ها توسط یک روزنامه  داخلی 
تکرار می شود!بی تعارف بگوییم که کشور ایران به 
دلیل قرار گرفتن در کمربند خشک و نیمه خشک 
جهان، در زمره کشورهایی با محدودیت منابع آب 
قلمداد می شــود. بدون هیچ رویکرد شعاری، آب 
در ایران نه فقط به عنــوان ماده حیاتی، که یکی از 
مهم ترین ارکان توسعه کشور محسوب می گردد 
که توسعه سایر بخش ها در گرو بهره برداری پایدار 
از آن است. در این میان ارائه راهکارهای راهبردی 
به منظور تأمین آب پایدار برای اســتفاده شرب و 
صنعت به ویژه از منابع نامتعارف یکی از دغدغه های 
مسئولین ارشد کشوری بوده است و صد البته باید 
اشاره کنیم که قبل از هر گونه اقدامی  برای تأمین 
آب، مدیریت بهینه  مصرف این ماده  حیاتی در حوزه  
کشاورزي و ســایر مصارف، سیاستی الزامی است 

که در جاي خود بایستی مورد بحث و بررسي قرار 
گیرد. نزدیک یک دهه پیش اما، احساس نیاز سه 
معدن بزرگ گل گهر، مس سرچشــمه  و چادرملو 
به داشتن امنیت آبی در آینده ای که دور نمی دیدند 
کارشناسان را به ارائه طرحی جسورانه و دوراندیشانه 
برای بررســی صرفه اقتصادی تأمین آب از خلیج 
همیشه فارس وادار نمود. مطالعات نشان می داد که 

هزینه  نمک زدایی آب و انتقال آن به معادن کمتر از 
هزینه  انتقال مواد معدنی به سواحل خلیج فارس 
است. مازاد بر این بعد ها دلایل پدافند غیرعامل هم 
نشان از درستی این تصمیم داشت. لازم به توضیح 
اســت که نتیجه  علمی و کارشناسانه این بررسی 
اکنون در سه جلد موجود و محفوظ است. گفتنی 
اســت تمام مراجع ذی صلاح و مرتبط با این حوزه 

گزارش های پیش گفته را در مواعید خود دریافت 
کرده اند. گو اینکه در غیــر این صورت مجوزهای 
مرتبط را برای آغاز عملیات اجرایی صادر نمی کردند! 
در ادامه  آن تفکر آینده بین چنین استدلال شد که 
اجرای چنین طرح هایی منجر به کاهش برداشت 
آب مورد نیاز صنایع و معادن از ذخایر و منابع آبهای 
سطحی و زیرسطحی خواهند شــد. ر این صورت 
امکان تخصیص منابع آب مصرفی فعلی صنایع و 
معادن به مصارف دیگر باعث پیشگیری از بحران های 
اجتماعی، پدیده های نامطلوب زیســت محیطی 
نظیر فرونشست های ناخواسته خواهد شد. با توجه 
به پیش زمینه گفته شده از دل آینده نگری مدیران 
وقت سه مجتمع معدنی و صنعتی گل گهر، مس 
سرچشمه و چادرملو؛ شــرکت تأمین و انتقال آب 
خلیج فارس متولد گردید تا ابر پروژه انتقال آب از 
خلیج فارس به صنایع و معــادن در مناطق فلات 
مرکزی کشور را به سرانجام برساند. پروژه  ای بزرگ 
که به طور حتم از افتخارات ایران عزیز ماست چون 
توسط متخصصان و جوانان همین مرزوبوم طراحی 
و اجرا شده اســت. در زمانی  که چاپ مقاله  پروژه  
نان و آب دار انتقــال آب با نقش  آفرینی منفی خود 
هم صدا با رسانه های بیگانه دست آوردهای عمرانی 
کشور را تخیلی می خواند و بر یأس ناشی از احساس 
کمبود آب در کشــور دامن می زند؛ پروژه  تأمین 
و انتقال آب خلیج فارس؛ آب نمک زدایی شــده از 
بندرعباس را تا دل کویــر در کرمان و یزد منتقل 
می نماید. این در حالی ا ســت که در طول مســیر 
انتقال مجوزهــای لازم از دســتگاه های ذیربط از 
جمله وزارت نیرو، سازمان شیلات، سازمان بنادر و 
کشتیرانی، سازمان حفاظت محیط زیست و منابع 
طبیعی و آبخیزداری، راه آهن، شــرکت ملی گاز، 
میراث فرهنگی و گردشگری، وزارت راه و مسکن و 
شهرسازی، مدیریت امور اراضی، توسعه راه های ایران 
و پدافند غیر عامل اخذ شده است. هم اکنون نیز این 
شرکت و شرکت هاي وابسته با وزارت نیرو، نخبگان 
دانشگاهي و متخصصین و سازمان محیط زیست و 
مشاورین خبره  کشور در ارتباطی تنگانگ و تعاملی 
دوطرفه اســت چه آن که مدیریت شرکت ایمان 
راسخ به انتشار دانش های به دست آ مده دارد و به 
حتم با مشارکت این شــرکت در آینده ای نزدیک 
همایش های تخصصي نیز برگزار خواهد گردید تا 
با فراخوانی مقالات و یافته های جدید علمی توسط 
پژوهشگران و صاحبه نظران این حوزه قدم دیگری 
در راستای مدیریت دانش بنیان برای مدیریت پروژه  
مشــابه که هم اکنون در حال طراحی و اجراست 
برداشته شود. گفتنی است پس از آغاز به بهره برداری 
پروژه  تأمین و انتقال آب خلیج فارس که ماموریت 
آبرســانی به مجتمع های عظیم صنعتی و معدنی 
در فلات مرکزی را به طــور موفقیت آمیزی انجام 
می دهد، با حمایت و مدیریت کلان دولت سیزدهم 
و نظارت حاکمیتی وزارت هــای محترم صمت و 
نیرو حداقل 4 طرح بزرگ آبرسانی دیگر از دریاهای 
آزاد توسط مجموعه های عظیم معدنی و صنعتی 
به شــرح زیر به منظور تأمین آب پایدار صنعت و 
معدن در دست مطالعه، طراحی و در برخی موارد 

اجرا قرار دارد: 
۱-   طرح تأمین و انتقــال آب از بندرعباس به 
صنایع و معادن استان یزد و خراسان جنوبی موسوم 

به خط دوم
۲-  طرح تأمیــن و انتقــال آب از بندرعباس و 
سیریک به صنایع اســتان اصفهان موسوم به خط 

سوم
۳-   طرح تأمین و انتقال آب از چابهار به زاهدان و 
زابل و استان های خراسان جنوبی و خراسان رضوی 

موسوم به خط چهارم
4-   طرح تأمین و انتقــال آب از خلیج فارس به 

صنایع و معادن استان فارس موسوم به خط پنجم
سخن در این باب بسیار اســت در همین چند 
دقیقه به رغم نظر غیرکارشناســی نگارنده مقاله 
پروژه  نــان و آب دار انتقــال آب؛ چندین هزار متر 
مکعب از آب دریاهای جنوب در سواحل کشورهای 
جنوب خلیج  همیشه فارس و دریای عمان تصفیه 
شــده و بیش از هزاران کیلومتر به مقاصدشان در 
این کشــورها منتقل می شــود. آیا بهتر نیست به 
جای تهمت زدن به دست آوردها و نادیده  گرفتن 
زحمت ها کمی تأمل و بررســی می کردید و آنگاه 

تیتر می زدید؟«

9اجتماعی سال پنجم
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خـبـر

راه توسعه از مسیر آزادی بیان می گذرد
آرمان ملی : جمعی از دست اندرکاران پروژه شیرین سازی و انتقال آب، متنی را تحت عنوان 
»سایه نگاه های توهم آمیز بر سر پروژه های نجات بخش آبی« در اختیار روزنامه »آرمان ملی« 
قرار داده اند که در واقع جوابیه و واکنشی به گزارش »پروژه نان وآب دار انتقال آب« محسوب 
می شود. گزارش مذکور ۱5شهریورماه  جاری در شماره ۱۳64 روزنامه »آرمان ملی« منتشر 
شد، به گفت وگو با دکتر حسین آخاني، استاد گیاه شناسي دانشکده زیست شناسي دانشگاه 
تهران، پرداخته بود. باید به این نکته اشاره کنیم که پیش از آن خبری از »هاجر چنارانی« 
یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی، منتشر شده بود که عامل اصلی گفت وگوی ما با 
یک کارشناس محیط زیست شد. خبر با این تیتر در رسانه های رسمی کشور منتشر شده بود: 
»هشدار نماینده مجلس درباره مافیای طرح انتقال آب«رسانه ها در توضیح نوشته بودند که 
»هاجر چنارانی، درباره پروژه انتقال آب خلیج فارس و دریای عمان به فلات مرکزی، بیان کرد: 
بنده امروز هشدار می دهم که همان طوری که مافیا های بزرگ از فولاد مبارکه اصفهان بیرون 
زد، مافیا های بزرگ آب در پشت پروژه انتقال آب از خلیج فارس و دریای عمان به فلات مرکزی 
وجود دارد.«عضو کمیسیون قضائی و حقوقی در مجلس شورای اسلامی، هشدار داده بود که 
»نصف افرادی که در فساد فولاد مبارکه سهیم بودند اکنون در پروژه انتقال آب از خلیج فارس 
و دریای عمان سهیم هستند و اگر این پروژه با مدل فعلی پیش برود مافیا های بزرگ تری از 
آن بیرون می آید.« چنارانی گفته بود که »اگر این پروژه تحت نظر خود دولت اجرایی شود و 
دست مافیا ها از این پروژه کوتاه شود با آن موافق هستم.” در واقع مطرح کردن حضور »مافیا« 
در پروژه انتقال آب دریاهای جنوب به فلات مرکزی و همین طور ارتباط این مافیا با شرکت 
فولاد مبارکه )که این روزها اخبار ضد و نقیضی از آن در محافل ثمطرح است(، موضوعاتی 
بودند که توسط نماینده مجلس شورای اسلامی، مطرح شدند نه روزنامه »آرمان ملی« و نه 
کارشناس مصاحبه شونده آن. به اظهارات خانم چنارانی برمی گردیم. نظرات او در مورد مافیا و 
اینکه اگر این افراد مربوطه در فولاد مبارکه در پروژه انتقال آب نباشند، مشکل حل خواهد شد، 
سبب شد که خبرنگار روزنامه به سراغ یکی از کارشناسان محیط زیست برود تا نظر او را در این 
زمینه جویا شود. گفتنی ست کثه حسین آخانی، کارشناس مربوطه حاضر نشد هیچ صحبتی 
درباره مافیای آب مطرح کند با این گفته که »من کارشناس مافیاشناسی نیستم.” فایل صوتی 
صحبت های این کارشناس موجود است.  لذا با او درباره بحث انتقال آب به گفت وگو نشستیم 
و او هم در مقام یک کارشناس شناخته شده حوزه محیط زیست نظرات، نقدها و پیشنهادهای 
خود را مطرح کرد. باید گفت روزنامه و در واقع رسانه های ملی،  زمینه ساز بسترهایی هستند 
که موضوعات و مسائل روز جامعه را در بوته نقد و نظرات متفاوت قرار دهند. چراکه راه رسیدن 
به توسعه از نقد، بحث و باز گذاشتن فضا برای ایراد نظرات متفاوت حاصل خواهد شد. حسین 
آخانی، نظر مساعدی نسبت به پروژه شیرین سازی و انتقال آب نداشت، دلایل خود را هم مطرح 
کرد ضمن اینکه راه های جایگزین را هم ارائه داد. البته نباید از این نکته هم مغفول ماند که 
نظر آقای آخانی تنها مختص به ایشان نیست و جمع دیگری از کارشناسان ایرانی که در ایران 
زندگی کرده و برای توسعه این کشور گام برداشته اند هم با او هم نظر هستند. مخالفت و در واقع 
نظر مخالف یا متفاوت داشتن نسبت به یک پروژه ملی به معنای همسویی با رسانه های بیگانه 
)آنچه دست اندرکاران پروژه به آن اشاره کرده اند( نیست. این به معنای دغدغه افراد برای هرچه 
بهتر شدن شرایط و بحران خشکسالی کشور است. بد نیست به این نکته هم اشاره کنیم که 
روزنامه »آر مان ملی«، چند روز پس از انتشار گزارش »پروژه نان وآب دار انتقال آب«، گزارش 
دیگری تحت عنوان »تنها راه مقابله با خشکسالی انتقال آب است« در تاریخ ۱۷شهریور ماه 
سال جاری، منتشر کرد که این بار اسماعیل همدان لو، دکتراي مدیریت اجرایي، نظري متفاوت 
با حسین آخاني را ارائه کرد. او نه تنها پروژه انتقال آب را مضر و مخرب ندانست که آن را امري 
کاملا کارشناسانه و هوشمندانه تشخیص داد که مي تواند معضل خشکسالي کشور را مرتفع 
کند. روزنامه گفت وگوی مفصلی را هم به او اختصاص داد و نظرات او را منعکس کرد. همان 
طور که گفته شد،  رسانه ملی و در اینجا روزنامه »آرمان ملی« سعی می کند در گسترش آگاهی 
بخشی و ایجاد فضای باز اطلاع رسانی برای آگاه شدن مردم با زاویه های مختلف یک موضوع 

تمام تلاش خود را به کار ببندد.

 زائران اربعین مراقب 
گذرنامه و برگه های گذر 

باشند

فرمانده فراجا از زائران اربعین 
خواست که مراقب اسناد هویتی 
خود به خصوص گذرنامه یا برگه های 
گذر موقت خود باشند. سردار حسین 
اشتری، اظهارکرد: همان طور که 
در داخل کشور مقررات را رعایت 
می کنیم بیرون از کشور نیز باید به 
همین نحو عمل کرده و بر اساس 
مقررات و قوانین آن کشور ضوابط 
رعایت شود. زائران اربعین باید به 
توصیه های پلیس ایران و عراق بیش 
از پیش توجه کرده تا ان شاءا... به 
عتبات عالیات مشرف و در این سفر 
مشکل خاصی برای این عزیزان پیش 
نیاید و به سلامت و با خاطری آسوده 
از این سفر معنوی به شهرهای خود 
بازگردند. البته عاشقان حسینی 
انسان هایی وارسته و منظم هستند 
اما باز هم پلیس توصیه می کند که 
توجه بیشتری نسبت به این موضوع 

داشته باشند. 

 11 هزار زائر گرمازده 
شده اند، 48 نفر فوت 

کرده اند

 زائران بیشتر از یک شب، 
در خانه عراقی ها نمانند

 غلامرضا اباذری، رایزن فرهنگی 
ایران در عراق گفت: عراقی ها اگر 
یک ماه هم مهمان در خانه شان 
باشد به او نمی گویند: برو؛ اما 
اخلاق مهمانی این است که اگر 
یک شب در منزل میزبانی ماندید، 
به همین مقدار بسنده کنید و 
اجازه دهید زوار دیگری هم در 
این منازل خستگی راه را به در 
کنند. اباذری، گفت: باید از حماسه 
پیاده روی اربعین در جهت وحدت 
بین دو ملت ایران و عراق استفاده 
کرده و پیوند و برادری با عراقی ها 
یکی از اهداف ماست. او گفت: در 
همین خصوص با برنامه ریزی هایی 
گذاشتیم  قرار  شد،  انجام  که 
موکب هایمان به صورت مشترک 
بنا شوند و هیچگاه گفته نشود اینجا 
عراقی یا ایرانی است. با این کار، هر 
فردی می تواند به امام حسین)ع( 
خدمت کند. او افزود: حتما امام 
حسین)ع( هم کمک خواهد کرد 

روی خط آرمان ملی

 جمعی از دست اندرکاران پروژه انتقال آب با این عنوان، به گزارشی از روزنامه »آرمان ملی« واکنش نشان دادند؛

»سایه نگاه های توهم آمیز بر سر پروژه های نجات بخش آبی«
    رسانه ها  زمینه ساز بسترهایی هستند که موضوعات و مسائل روز جامعه را در بوته نقد و نظرات متفاوت قرار دهند. چراکه راه رسیدن به توسعه از نقد

بحث و باز گذاشتن فضا برای ایراد نظرات متفاوت حاصل خواهد شد
   نظر مخالف یا متفاوت داشتن نسبت به یک پروژه ملی به معنای همسویی با رسانه های بیگانه نیست

 رئیس مرکز امور بین الملل و مدارس خارج از 
کشور وزارت آموزش و پرورش که چندی پیش 
نسبت به تبلیغات موسسات ترکیه ای در ایران برای 
پذیرش دانش آموزان در مدارس کشورهای خارجی 
هشدار و با وزارت امور خارجه برای جلوگیری از 
فعالیت یکی از این موسسات مکاتبه کرده بود، 
آخرین پیگیری ها برای توقف فعالیت این موسسات 
را اعلام کرد. مهدی فیاضی، چندی پیش متوجه 
شدیم که آزمون هایی تحت عنوان آزمون یوس 
برگزار و اینگونه گفته می شود که دانشجویان 
خارجی برای تحصیل در دانشگاه های ترکیه باید 
در این آزمون شرکت کنند که در تبریز و برخی 
مناطق دیگر تبلیغ می شود. موسسات برگزار 
کننده این آزمون و موارد مشابه، به طور غیررسمی 
دانش آموزان فازغ التحصیل ما را اغوا می کنند تا 

ببرند. او با بیان اینکه این موسسات آن دسته از 
پشت کنکوری هایی که در کنکور قبول نشدند، یا 
برای تعیین رشته دچار مشکل هستند و جای خوبی 
قبول نمی شوند را اغوا و با هزینه های بسیار زیاد و 
میلیاردی، به دانشگاه های ترکیه هدایت می کنند 
اظهار کرد: بالاخص در رشته های دندانپزشکی و 
پزشکی که متقاضی زیادی دارد که این هم یک 
نوعی مالباختگی برای اولیاء ایجاد می کند. فیاضی، 
ادامه داد: ما با وزارت ارشاد در این باره نامه نگاری 
کردیم، زیرا برخی از اینها در پوشش موسسات ذیلِ 
وزارت ارشاد این کار را انجام دادند، البته بعضی ها 
مجوز ندارند و برخی هم دارند. او با بیان اینکه 
حساسیت رسانه ها باعث می شود که جلوی اینها 
گرفته شود گفت: به وزارت ارشاد هشدار را دادیم 

که جلوی اقدامات این موسسات را بگیرند.  

عضو هیات عامل و معاون امور دریایی سازمان 
بنادر و دریانوردی کشور، گفت: آب دریای 
خزر سالانه به شکل متوسط ۲0 سآنتی متر 
کاهش می یابد و این یک زنگ خطر برای بنادر 
شمال کشور است. مجید علی نازی آخرین 
وضعیت بنادر شمال کشور و مشکلات ناشی از 
پسروی آب دریای خزر را تشریح کرد و گفت: 
کاهش سطح تراز آب دریای خزر یک مسأله 
مبتلابه بوده و سازمان بنادر و دریانوردی در 
این خصوص تمهیداتی را اندیشیده که در سند 
راهبردی لایروبی بنادر شمالی، ساخت یک 
فروند هاپرساکشن و دو فروند لایروب را در 
دستور کار قرار داده است. وی توضیح داد: یکی 
از لایروب های در دست احداث، ظرفیت بالای 
یک هزار مترمکعبی دارد که ادامه احجام را به 

صورت کوتاه مدت و ضربتی در اختیار پیمانکاران 
خصوصی قرار می دهد. عضو هیات عامل سازمان 
بنادر و دریانوردی کشور با اشاره اینکه در کنار 
لایروبی بنادر شمال کشور، عملیات لایروبی 
کانال آشوراده را با تأکید رئیس جمهور به عنوان 
یک پروژه ملی در استان گلستان در دستور کار 
داریم، خاطر نشان کرد: این پروژه با پیشرفت 
خوبی در حال انجام است و تا سال ۱40۲ به 
اتمام می رسد. او در خصوص آخرین وضعیت 
خشک شدن مرداب انزلی و الزام برچیده شدن 
موج شکن های جدید اسکله انزلی، توضیح داد: 
اگر برنامه های مطالعاتی انجام شود و کمیته 
تالاب ها به این جمع بندی برسد، سازمان بنادر 
و دریانوردی بحث حذف موج شکن های جدید 

اسکله انزلی را در دستور کار خود قرار می دهد. 

سالانه آب دریای خزر ۲0 سانتی متر کاهش می یابد هدایت پشت کنکوری ها به سمت دانشگاه های ترکیه 

 سرعت بالا
در جاده تهران-  ورامین سرعت خودروهاي سنگین زیاد 
است. لطفا براي کاهش تصادفات نظارت بیشتري صورت 
گیرد. از مسئولان راهنمایی و رانندگی درخواست داریم که 
نسبت به سرعت های بالای ماشین ها در این جاده جریمه های 

سنگین  وضع کنند تا دیگر با این سرعت رفت و آمد نکنند. 
[بایرامی از ورامین

کارت سوخت
نزدیک به شش ماه است که برای کارت سوخت المثنی 
اقدام کرده ام ولی هنوز کارت سوخت من به دستم نرسیده 
است از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی 
کنند تا بلکه کارت های سوخت سریع تر به دست مردم برسد. 
سدی از تهران

امکانات رفاهی 
مسکن مهر شهرک پیام شهرستان ماهدشت استان البرز 
امکانات رفاهی ندارد و اهالی این شهرک با مشکلات زیادی 
روبه رو هستند از مسئولان تقاضا داریم که نسبت به امکانات 

این شهرک اقدامات لازم را انجام دهند. 
کبیری از ماهدشت

پل عابر پیاده 
کمبود امکانات رفاهی مانند کمبود پل عابر پیاده در بزرگراه 
آزادگان، تاریکی این بزرگراه و جولان موتورسوارها در این 
بزرگراه مشکلات زیادی را برای مردم ایجاد کرده است از 
مسئولان تقاضا داریم که در حدفاصل این بزرگراه پل عابر 
پیاده بگذارند تا بلکه بتوانیم راحت تر از این مسیر عبور کنیم. 
یک شهروند از تهران

گرانی بی سر و صدا
تا کی و کجا این گرونی ها پایان می پذیرد، لبنیات از اول 
سال چندین مرتبه گران شده است و اقلامی هم مثل مرغ و 
تخم مرغ هر چند روز یک بار گران می شود و رسیدگی به این 
افزایش قیمت ها وجود ندارد. هیچ کس هم پاسخگوی این 

گرانی ها نیست. 
معتمدی از تهران

رئیس  حسینی  صادق  سید 
سازمان حج و زیارت گفت: تا الان 
حدود ۱۱ هزار نفر از زائران دچار 
گرمازدگی شده اند، بنابراین لازم 
است زائران محترم افراد سالمند و 
کودکانی که در این شرایط آسیب 
پذیرتر هستند را در سفر اربعین 
همراه نکنند. رئیس سازمان حج و 
زیارت با تشکر از حجت الاسلام سید 
ابراهیم رئیسی رئیس جمهور بابت 
پیگیری های مداومی که برای تسهیل 
حضور زائران ایرانی و غیر ایرانی در 
راهپیمایی اربعین داشته اند گفت: 
باید از دولت عراق هم بابت نهایت 
همکاری ای که خصوصاً در حوزه 
روادید مبذول داشتند تشکر کرد. 
سید صادق حسینی ادامه داد: یکی 
از مهم ترین توصیه هایی که می شود 
به زائران محترم ایرانی کرد کوتاه 
کردن مدت زمان سفر و ثبت نام در 
سامانه سماح است. متأسفانه حدود 
۷0درصد از 48 نفر زائری که به دلیل 
بیماری و یا حادثه فوت کرده اند در 

سامانه سماح ثبت نام نکرده بودند. 

 عضو کمیسیون عمران مجلس: 

 خانواده ها برای تامین رهن و اجاره
 اموال خود را می فروشند

    شاهد زندگی خانوار با ۵ فرزند در یک اتاق هستیم
آرمان ملی. عضو کمیسیون عمران مجلس گفته است که 
شاهد زندگی خانواری با 5 فرزند در یک اتاق بوده؛ خانواده ای 
که گویا در اسلامشهر تهران زندگی می کنند. خبری که روز 
گذشته با همین تیتر، توسط خبرگزاری ها انعکاس داده شد. 
باید گفت که سال هاست مردم در نقاط متفاوتی از کشور در 
شرایط دشوار نداشتن جا و مکان برای زندگی دست و پنجه 
نرم می کنند و شاید عده ای همین یک اتاقی را که اقبال 
شاکری به آن اشاره کرده را هم ندارند. در دولت های متفاوت، 
طرح ها و پروژه های مربوط به مسکن مطرح می شود و بنا 
به آنچه امروز از وضعیت زندگی مردم، مشاهده می کنیم، 
این طرح ها نتوانسته اند پاسخگوی نیاز افراد بی خانمان 
در سرتاسر کشور باشند و بنا به گواهی مسئولان که یکی 
از آن ها همین آقای اقبال شاکری ست، وضعیت مردم به 
لحاظ مسکن،  بهبودی پیدا نکرده  است. آقای شاکری در 
اظهارات اخیر خود، مهم ترین مخاطب برای »پروژه نهضت 
ملی مسکن« را اقشار کم درآمد و دهک های پایین دانسته 
و گفته: »جیب این قشر را گشتیم و این مخاطبان توان 
پرداخت بالایی ندارند.«او در مراسم رویداد فناورانه صنعت 
ساختمان با بیان اینکه باید جایگاه مرکز تحقیقات مسکن، 
راه و شهرسازی حفظ شود، گفته: »اگر موضوع عرضه مسکن 
در بازار حل نشود، موضوع مافیای بازار مسکن هم برطرف 
نخواهد شد و تا زمانی که عرضه مسکن افزایش نیابد، این 
کالا از چرخه استفاده سرمایه ای خارج نمی شود.«این عضو 
کمیسیون عمران مجلس تاکید کرده: »رئیس جمهوری در 
شورای عالی مسکن اعلام کرد که وزارت راه و شهرسازی 
مسئول بازار مسکن است از این رو وزارت صمت مسئول بازار 
نیست و تعجب می کنم که در بحث اجرای قانون مالیات بر 
خانه های خالی سازمان امور مالیاتی جولان می دهد در حالی 
که وزارت راه و شهرسازی باید طرف اصلی باشد.«شاکری،  
مثال زده که: »امروز در مناطقی مانند اسلامشهر با مواردی 
مواجه هستیم که خانواده ای با 5 فرزند در یک اتاق زندگی 
می کنند و کسی نمی تواند در این اتاق پایش را دراز کند.«او 
تصریح کرده که: »امروز خانوار برای تأمین رهن برای اجاره 
اموال خود را می فروشند و اجاره و رهن به ۴ برابر درآمد 
خانواده ها رسیده است.«او گفته: »باعث شرمندگی است 
که شرکتی از کشور همسایه وارد کشورمان شده و در بحث 
زیرساخت های ساختمان سازی از روش قالب لغزنده استفاده 
کرده و چه خبری به راه انداختند و انگار ما در ایران نمی دانیم 
این زیرساخت ها چه هستند و از آن بی اطلاعیم.« این نماینده 
مجلس با بیان اینکه اگر نهضت ملی مسکن به مخاطب 
اصلی آن نرسد نصیب فاسدان، دلالان و رانتخواران خواهد 
شد، اظهار داشته: »امروز با مقاومت بسیار سنگین بانک ها 
و حامیان بانک ها در پرداخت تسهیلات به بخش مسکن 
مواجه هستیم و در سال گذشته کمتر از 5٠ درصد متقاضیان 
توانستند وام ودیعه بگیرند.«شاکری با اشاره به روند ساختمان 
پروژه نهضت ملی مسکن گفته: »نباید آثار باستانی بسازیم 
و پروژه نیمه تمامی در دست دولت بگذاریم. این ۴ میلیون 

مسکن باید به دست مخاطبان اصلی آن برسد.«

آرمان ملی:  یک عضو کمیسیون قضائی و 
حقوقی مجلس، گفته »مافیاهایی بزرگ تر از 
فولاد مبارکه پشت انتقال آب از دریاهای جنوب 
به فلات مرکزی هستند.« او توضیح داده: »نصف 
افرادی که در فساد فولاد مبارکه سهیم بودند 
اکنون در پروژه انتقال آب از خلیج فارس و دریای 
عمان سهیم هستند و اگر این پروژه با مدل فعلی 
پیش برود مافیاهای بزرگ تری از آن بیرون 
می آید.«هاجر چنارانی، نماینده مردم فیروزه و 
نیشابور در مجلس شورای اسلامی، ادامه داده 
است که »بنده با شرایطی که اکنون قرار است 
انتقال آب از خلیج فارس و دریای عمان صورت 
گیرد صد درصد مخالفم اما اگر این پروژه تحت 
نظر خود دولت اجرایی شود و دست مافیاها از 
این پروژه کوتاه شود با آن موافق هستم. اگر این 
پروژه با مدل فعلی پیش برود نتیجه اش به فولاد 
مبارکه ختم می شود.«با خانم چنارانی تماس 
گرفتیم تا منظور او از مافیا را بهتر متوجه شویم. 
مطابق معمول، دسترسی به نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی، دشوار بود و نه تنها چنارانی که 
هیچکدام از اعضای فراکسیون محیط زیست 
پاسخگوی این رسانه نبودند. با این حال، از متن 
خبری که منتشر شده، این طور برمی آید که 
مشکل خانم چنارانی، حضور افراد سهیم فولاد 
مبارکه در پروژه انتقال آب است و اگر این افراد 
جایگزین شوند، دیگر مشکلی باقی نخواهد ماند. 
کارشناسان اما نظر دیگری دارند؛ آن ها اساس 
بحث انتقال آب از دریای جنوب به فلات مرکزی 

را زیر سوال می برند و از این قسم پروژه ها، تحت 
عنوان ساینس فیکشن یاد می کنند؛ امری تخیلی 
و افسانه ای.یک استاد دانشگاه و فعال در حوزه 
محیط زیست درباره پروسه ها و عملیات انجام 
گرفته در پروژه های بزرگی نظیر انتقال آب از 
دریای جنوب به فلات مرکزی ایران با ما صحبت 
می کند. اینکه در چنین طرح های گسترده ای چه 
اتفاقاتی رخ می دهد که می تواند ظرفیت های لازم 
را برای آنچه خانم چنارانی از آن تحت عنوان مافیا 
یاد کرده، به وجود بیاورد. آنچه می خوانید، حاصل 
گفت وگو با حسین آخانی، استاد گیاه شناسی 
دانشکده زیست شناسی دانشگاه تهران با روزنامه 

»آرمان ملی« است: 
  ما به این پروژه ها، ساینس فیکشن 

می گوییم؛ تخیلی
حسین آخانی ابتدا به این نکته اشاره می کند 
که »اگر بخواهید آب را از دریا شیرین کرده و 
هزار کیلومتر این آب را جابه جا کنید، اتفاقی 
است که در تاریخ بشر فقط بناست در ایران 
اتفاق بیفتد.«او اینطور، ادامه می دهد که »این 
جزو همان پروژه هایی ست که به آن ها ساینس 
فیکشن، می گوییم. به این دلیل که خود پروسه 
گران  بسیار  پروسه ای  کردن،  شیرین  آب 
قیمت است. از طرفی، ایجاد لوله، بسیار بسیار،  
گرانقیمت است و انتقال آن هم به این دلیل که 
باید از ارتفاع عبور کند، باید با صرف انرژی بسیار 
زیادی انجام شود.«بنا به این توضیحات، این 
فعال عرصه محیط زیست ایران، تشریح می کند 

که: »تصورم بر این است که در پروژه ای که تا این 
حد با واقعیت ها نمی تواند همخوانی داشته باشد، 
این انتظار وجود دارد که منافع مادی یک عده در 
اجرای پروژه است و این همان چیزی است که از 
تحت عنوان مافیا در زبان مردم جاری می شود.«

  هزینه انتقال آب را صرف توسعه 
راه آهن می کردید!

آخانی ادامه می دهد که »این هزینه ای که قرار 
است با آن، شیرین کردن و انتقال آب، رخ دهد 
باید صرف توسعه شبکه راه آهن کشور می شد 
و چون این پروژه از قرار معلوم از شرکت مس 
سرچشمه تامین می شود، چه لزومی دارد که 
آب را از خلیج فارس منتقل کنیم به کویر؟ شما 
می توانید با ایجاد خط راه آهن، این معادن را به 
حاشیه خلیج فارس منتقل کنید و در حاشیه 
خلیج فارس، بقیه فرآیند را انجام دهید و این 
بسیار به صرفه تر است و هم تاثیرات مخرب 
کمتری را بر محیط زیست دارد و هم باعث 
توسعه جنوب ایران می شود.«او با طرح این 
سوال که چرا باید یک عده در استان های مرکزی 
مثل اصفهان، یزد، کرمان تمام انرژی شان را 
بگذارند، می گوید: »صنایع بسیار پرمصرف آبی 
که جایشان در استان های خشک نیست! چرا 
باید فولاد مبارکه را به این استان ها بیاورند و 
خب طبیعی است وقتی که یک عده منافع مالی 
زیادی دارند و احتمالا منظور این خانم )نماینده 
مجلس( هم شاید همین بوده باشد.«دکتر آخانی 
با اشاره به اینکه هم اکنون مسئولان در حال اجرا 
کردن بحث انتقال آب از دریای جنوب به فلات 
مرکزی هستند، گفت: »مساله سر این است که 
این پروژه به چه قیمتی دارد اجرا می شود در 
حالتی که کشور ما ساده ترین زیرساخت های 
حمل و نقل عمومی را ندارد، شیرین کردن آب 
از خلیج فارس و انتقال آن به فلات مرکزی به 
همان اندازه  بی تدبیری است که کسی سرطان 
دارد و مطمئن است به زودی خواهد مرد و به 
جای درمان های مرتبط و شیمی درمانی برود 
جراحی زیبایی انجام دهد.«این کارشناس 
و استاد برجسته در حوزه محیط زیست، در 
خصوص بحث مافیای آب و اینکه آیا این بحث 
در کشور ریشه داراست و آیا به معضل و مشکل 
تبدیل شده، می گوید راجع به مافیای آب از ما 
نپرسید؛  ما تخصصمان مافیاشناسی نیست؛ 
تخصص ما گیاه شناسی است و این شناسایی 

مافیا را به سیاسیون بسپارید. 

 پیرو درج مطلبی در تاریخ 1۴٠1/5/26 با 
عنوان »خشک آمد کشتگاه من« مدیرکل دفتر 
امور اجتماعی و روابط عمومی جوابیه ای به دفتر 
روزنامه ارسال کرده است.  به اطلاع می رساند: 
در تشریح آخرین اقدامات برای پایداری شبکه 
آب شرب استان چهارمحال و بختیاری، در 
نخستین ساعات بروز مشکلات ناشی از سیل 
در اولین قدم از ورود آب گل آلود به مخازن 
آب پاک جلوگیری شد. پس از تشکیل کمیته 
بحران با حضور مدیرعامل شرکت مهندسی 
آبفای کشور، اقداماتی مانند وارد مدار کردن دو 
چشمه و 18 چاه، ساخت و تجهیز دو ایستگاه 
پمپاژ، 26 کیلومتر لوله گذاری و نصب منصوبات 
سرچاهی، آبرسانی سیار، فراخوان 8٠ تانکر 
آب رسان از سراسر کشور و تشکیل اکیپ های 
11 گانه، انجام شد. همچنین 6٠ گروه سه تا 
پنج نفره شامل ۳6 گروه از خود استان و 2۴ 

گروه نیز از 22 استان  کشور مثل خوزستان، 
لرستان، ، قم و تهران و... با تخصص های مختلف 
جوشکاری، تعمیرات، لوله گذاری، پکیج های 
تصفیه و... برای رفع مشکل آب مردم چهارمحال 
و بختیاری در تلاش هستند. تامین سه دستگاه 
بسته بندی آب و تولید بیش از ۳5 هزار لیتر 
بسته های آب آشامیدنی و توزیع بیش از ۳٠٠ 
هزار بطری آب معدنی در استان از سایر اقدامات 
انجام یافته هستند. همچنین یک ایستگاه 
پمپاژ برای افزایش ظرفیت تصفیه خانه سامان 
در کمتر از ۴8 ساعت ایجاد و راه اندازی شد که 
9٠ لیتر بر ثانیه آب به شهرکرد انتقال می دهد. 
انتقال آب به صورت  طرح های پدافندی 
شبانه روزی در حال اجراست. به طوری که طرح 
عمان وارد مدار شده است و طرح فدک نیز در 
مراحل پایانی است و پیش بینی می شود در 
روزهای آینده وارد مدار شود. پاسخگویی به 

شهروندان، با افزایش ظرفیت خطوط سامانه 
122 ادامه دارد. با توجه به سیلاب های اخیر 
و گل آلوده شدن چشمه کوهرنگ و در نتیجه 
کمبود منابع آبی 7 شهر و ۳۴ روستا، مصرف 
بهینه و صرفه جویی مردم برای عبور از بحران 
اهمیت بیشتری می یابد. با توجه به موضوع 
و ضرورت تامین آب مورد نیاز شهروندان، 
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور از اولین ساعات پس از بروز این واقعه در 
شهرکرد حضور یافت. همچنین وزیر نیرو نیز 
برای مدیریت و سرعت بخشیدن به عملیات 
بازگشت کیفیت آب به شرایط عادی، به استان 
چهارمحال و بختیاری سفر کرد تا در حداقل 
زمان ممکن، پایداری شبکه آب شرب شهرکرد 

در سطح کل شهر حاصل شود. 
محمدحسین رنجبران-  مدیر کل 
دفتر امور اجتماعی و روابط عمومی
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a r m a n m e l i . i r

 بازار بزرگ
بازار بزرگ تهران به محل تردد چرخ دستي تبدیل شده 
است و درخیابان های این محدوده نیز بعد از ساعت کاری این 
چرخ دستی ها به سمت باربری ها حرکت می کنند و رانندگان 
اتوبوس نیز دچار مشکل می شوند. از مسئولان تقاضا داریم 

که به این موضوع مهم رسیدگی کند. 
همتی از تهران 

بیکاری 
بیکاری در لرستان به مرز بحران رسیده است. دولت باید 
اقدامی جدی در این زمینه داشته باشد. جوانان این شهر 
توانایی دارند اما کار ندارند. نبود کار هم هزار مشکل ایجاد 

می کند. 
کاظمی از بروجرد

معتادان
متأسفانه عده اي از معتادان هنگام شب روي پل های عابر 
پیاده اقدام به تزریق و مصرف مواد مخدر مي کنند و سرنگ به 
جاي مانده روزها در این مکان ها دیده مي شود. لازم است به 

این مساله توجه شود و جمع آوری شود. 
حبیبی از اسلامشهر

مشکلات مردم
  تلاش مسئولان براي سازندگي و رسیدگي به کارهاي 
مردم قابل تقدیر و تحسین است اما گاه به دلیل استمرار و 
مشکلات و عدم توجه کافي به برخي مسائل مردم، آنان را 
وادار مي سازد به ستون پیام هاي مردمي روزنامه مراجعه 
کنند. اي کاش افرادي که در ادارات پست و مقامي دارند، 
بتوانند خدمتگزار واقعي مردم باشند تا مراجعه کنندگان را 

راضي نگه دارند. 
محمدزاده از تهران

مترو
با توجه به نزدیک شدن بازگشایی مدارس و حضوری شدن 
آموزش از مدیریت متروی  تهران درخواست داریم زمان  

حرک قطارها را در ساعت پیک کاهش دهند.
یک شهروند از تهران

         88760176                

نگــــره

 بندرعباس لرزید
روز گذشته، زمین لرزه ای نسبتا شدید و 
با قدرت پنج و چهاردهم ریشتر فین را برای 
چند ثانیه لرزاند و اهالی بندرعباس هم آن را 
احساس کردند. به گزارش موسسه ژئوفیزیک 
دانشگاه تهران، این زمین لرزه در ساعت 1۳ 
و ۴۴ دقیقه و پنجاه ثانیه در روز دوشنبه، به 
وقوع پیوست. مرکز این زمین لرزه در فاصله 
۴2 کیلومتری بندرعباس، ۳2 کیلومتری 
فین، ۳5 کیلومتری قلعه قاضی، ۴2 کیلومتری 
تخت به وقوع پیوسته است. سال گذشته هم 
بخش فین در شهرستان بندرعباس شاهد 
وقوع زمین لرزه های با شدت بالا بود که منجر 
به تخریب منازل و خسارت های گسترده شد. 
 

 زمینه بسیاری از سرقت ها
  طلاق، اعتیاد و مواد مخدر 

رئیس سازمان زندان ها با بیان اینکه ۴5 
درصد از زندانیان مرتبط با مواد مخدر هستند، 
گفت: همچنین تعداد قابل ملاحظه زندانیان 
سایر جرایم هم درگیر اعتیاد هستند و طبیعی 
است که بخشی از بودجه ما در این زمینه 
هزینه می شود و ما یکی از شرکای ستاد مبارزه 
با مواد مخدر هستیم. غلامعلی محمدی، 
رئیس سازمان زندان ها در نشست تخصصی 
پیشگیری از اعتیاد مشارکت های مردمی 
اشتغال بهبودیافتگان، گفت: زمینه بسیاری از 
سرقت ها در جامعه اعتیاد و مواد مخدر است 
ریشه بسیاری از طلاق ها مواد مخدر است. 
محمدی با بیان اینکه از سال 8٠ سازمان زندان 
ها در زمینه پیشگیری پیشرو بوده است، گفت: 
در کلینیک های مثلثی غربالگری بیماری های 
واگیر مانند هپاتیت و... شناسایی می شود. 
همچنین با تاسیس مراکز درمان مواد مخدر و با 
استفاده از متادون و بوپرنورفین اقدام به درمان 
معتادان کرده ایم. همچنین برنامه های مشاوره 
و غربالگری سلامت روان از دیگر اقدامات 
ما است. او ادامه داد: در حال حاضر در اکثر 
زندان های کشور برنامه درمان جایگزین با 
متادون در حال اجرا است. در سه ماهه اول 
سال 21 هزار نفر سم زدایی شده اند و 76 هزار 
نفر تحت درمان متادون و 11 هزار نفر تحت 
درمان بوپره نورفین قرار گرفته اند. همچنین 
۳۳ هزار نفر از زندان از طریق ان ای و ۴۴ هزار 
نفر با استفاده از روش های پرهیز مدار تحت 
درمان قرار گرفتند و افزایش معتادان تحت 
درمان باعث کاهش ابتلا به سل در بین زندانیان 
شده است. او با اشاره به برنامه های سازمان 
زندان ها در خصوص درمان زندانیان معتاد 
ادامه داد: افرادی که ما در زندان ها متکلف آنها 
هستیم از مستضعفین افراد جامعه یا دچار فقر 

فرهنگی و فکری و یا دلیل فقر مالی هستند. 

  لغو ویزای گروهی گردشگری 
بین ایران و روسیه 

مدیرکل دفتر بازاریابی و توسعه گردشگری 
خارجی از لغو ویزای گروهی ایران و روسیه از 
ابتدای سال 2٠2۳ خبر داد. تهران به تازگی 
میزبان دومین نشست کمیته فنی گردشگری 
ایران و روسیه بود که به خواست فدراسیون 
روسیه تشکیل شد. موضوع این نشست که رئیس 
اداره همکاری های بین المللی و رابط فدراسیون 
گردشگری این کشور در آن حضور داشتند، 
اجرای موافقت نامه لغو روادید گروهی شهروندان 
ایران و روسیه بود. لیلا اژدری ـ مدیرکل دفتر 
، اظهار  بازاریابی و توسعه گردشگری خارجی ـ
کرد: براساس صورت جلسه این کمیته که به 
صورت رسمی امضا شد، توافق کردیم از اول 
ماه ژانویه 2٠2۳ ویزای گروهی گردشگران 
ایران و روسیه برای سفر به دو کشور، لغو شود و 
طرفین از تاریخ مشخص شده،  متعهد به اجرای 
آن هستند. او با اشاره به این که شکل اجرای این 
توافق، قبلا به تایید و موافقت دو کشور رسیده 
است، یادآور شد: براساس آنچه پیش تر امضا شده 
و به توافق دولت های ایران و روسیه نیز رسیده 
است، با اجرای این برنامه و از تاریخ اول ژانویه، 
شهروندان ایران و روسیه درصورتی که در قالب 
گروه های گردشگری از 5 تا 5٠ نفر بین دو کشور 
سفر کنند، برای مدت 15 روز اقامت، به ویزا نیاز 
نخواهند داشت. اژدری پیش تر تاکید کرده بود: 
ویزا یا روادیدِ انفرادی برای شهروندان ایرانی و 
روسی لغو نشده و همچنان برای سفر شخصی یا 
بدون تور به روسیه یا ایران، لازم است از طریق 

سفارتخانه ها اقدام شود. 

 برای ۲0درصد پرونده های 
اجاره بها حکم تخلیه صادر شد

 رئیس مرکز توسعه حل اختلاف قوه قضائیه 
گفت: حدود 2٠درصد از پرونده های تخلیه 
ملک که در شوراهای حل اختلاف تشکیل 
می شود منجر به صدور حکم تخلیه شده است. 
حجت الاسلام هادی صادقی، رئیس مرکز توسعه 
حل اختلاف قوه قضائیه در جمع خبرنگاران در 
پاسخ به سؤالی درباره پرونده های مربوط به 
تخلیه اماکن مسکونی گفت: در سه سال اخیر، 
پرونده های مربوط به اجاره بها و تخلیه اماکن 
مسکونی وضع استثنایی و خاصی داشته است که 
مربوط می شود به مصوبه های ستاد ملی مقابله 
با کرونا و مصوبه اخیر جلسه اقتصادی سران قوا 
که برای افزایش اجاره بها سقف تعیین کردند. 
او افزود: این مصوبات در راستای حمایت از 
مستأجران و اقشار آسیب پذیر تصویب شده اند 

و به دنبال این است که از آنها حمایت شود .

  سرو گوشت گراز 
صحت ندارد

حسن اکبری، معاون محیط 
زیست طبیعی و تنوع زیستی 
سازمان حفاظت محیط زیست، 
درباره خبرسازی سرو گوشت گراز 
در رستوران های تهران توضیح 
داد. او گفت: سرو گوشت گراز 
به صورت وسیع در رستوران ها 
شایعه است. در روزهای گذشته 
یک خبرگزاری از شیوع گراز 
خواری و سرو گوشت گراز در 
رستوران های تهران خبر داده بود؛ 
و با مصاحبه با یکی از رستوران 
گوشت  فروش  مدعی  داران 
گراز با قیمت هر کیلو 6٠ هزار 
تومان شد. اکبری، گفت: گاهی 
اوقات به صورت انگشت شمار 
در رستوران ها تخلفاتی از قبیل 
خرید و فروش گوشت حیوانات 
حیات وحش صورت می گیرد و 
نمی توان آن را انکار کرد، اما بعضی 
از این اخبار مانند سرو گوشت گراز 
به صورت وسیع در رستوران ها 

شایعه است.  

 مردم توان خرید چادر 
مشکی را ندارند

دبیر ستاد امر به معروف و نهی 
از منکر در نامه ای به وزیر صمت 
وضعیت  به  رسیدگی  خواستار 
قیمت بالای چادر مشکی در کشور 
شد و نوشت: وزارت صمت موظف 
از واحدهای تولید چادر  است 
مشکی به طور ویژه حمایت کند تا 
قیمت آن به یک چهارم قیمت روز 
کاهش پیدا کند. در نامه سیدمحمد 
به  گلپایگانی  هاشمی  صالح 
سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، 
معدن و تجارت آمده است: وقتی 
حرف از حجاب برتر می زنیم، شاهد 
قیمت های سرسام آوری هستیم که 
عملا یک خانم محجبه در شرایط 
اقتصادی امروز نمی تواند چنین 
محصولی را خریداری کند و اساساً 
مردم دیگر توان خرید پارچه و 

چادر مشکی را ندارند.  

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

گفت وگوی »آرمان ملی« با یک استاد دانشگاه، پیرامون بحث انتقال آب از دریای جنوب به فلات مرکزی

پروژه  نان وآب دار انتقال  آب  
دارد و مطمئن است به زودی خواهد مرد و به جای درمان های مرتبط و شیمی درمانی برود جراحی زیبایی انجام دهد   حسین آخانی: شیرین کردن آب  خلیج فارس و انتقال آن به فلات مرکزی به همان اندازه بی تدبیری است که کسی سرطان 

طرح های پدافندی انتقال آب در حال اجراست 

آرمان ملی: رضا اکرمی، فعال سیاسی، 
درباره طرح برخی مسائل در باره حجاب مثل 
اینکه گفته شده باید از طریق دوربین های 
مترو زنان بی حجاب را شناسایی و جریمه 
کنیم، گفت: به صورت عموم بر هر بالغ، عاقل، 
مکلف، متدین، موحد، خداپرست، دلسوز 
و خیرخواه وظیفه است دعوت به خیر و امر 
به معروف و نهی از منکر کند که این تقریباً 
در قالب آموزش، تعلیم، تذکر و یادآوری و 
امثال اینها خلاصه می شود. این فعال سیاسی 
اصولگرا ادامه داد: به طور مثال اگر شخصی 
دروغ می گوید باید به او گفته شود که این 
کار را نکند. اگر فردی غیبت می کند معایب 
غیبت و گناه این کار را باید به او گوشزد کرد. 
مرد و زن، باسواد و بی سواد، تحصیل کرده 
و نکرده باید این  کار را انجام دهند منتها 
شخص باید عاقل، بالغ و مکلف باشد و به 
عنوان وظیفه این کار را انجام دهد که  این امر 
جنبه تذکاری و تعلیمی را دارد. او ادامه داد: 
مثلًا در آموزش و پرورش یا وزارت بهداشت 
و درمان و غیره تشکیلاتی وجود دارد که 

کارمندان، کارکنان، ورودی و خروجی دارد 
و به آن ها می گویند باید تحت این شرایط 
انجام وظیفه کنید. مثلًا اگر به یک خانم که 
پرستار است بگویند آرایش کرده و لاک زده 
نباید بیایید و باید عفاف و حجاب را رعایت 
کنید و او قبول نکرد باید با او برخورد اجرایی 
کنند و بگویند خانوم جای شما اینجا نیست 
یا آقای پزشک یا معلم جای شما اینجا نیست 
و این جنبه اجرایی دارد. اکرمی یادآور شد: 
در قانون عفاف و حجابی که ما داریم گفته 
شده 2۴ دستگاه اجرایی وظیفه شان اول 
رعایت این قانون در سازمان ها، موسسه ها و 
تشکیلاتی که دارند است اما متأسفانه این 
مورد مراعات نمی شود مگر این که عده ای 
به صورت اندک آن را رعایت کنند. او خاطر 
نشان کرد: بعضی هم اصلًا بحث شان گناه 
و معصیت نیست، بی حجابی، بدحجابی و 
سرقت و دزدی برایشان حرفه و شغل است 
کاری به این ندارند که بد یا زشت است، مضر 
یا مفید است و مخالف آزادی است یا خیر. به 
نظرم می آید امر به معروف و نهی از منکر در 

مورد آنهایی که متجاهر به فسق هستند اصلًا 
وارد این وادی ها نمی شود بلکه بحث قانون 
است. این فعال سیاسی بیان کرد: به طور مثال 
آیین نامه راهنمایی و رانندگی را نگاه کنید، 
می گوید راننده ورود ممنوع نباید برود و عبور 
ممنوع نباید انجام دهد یا جلوی بیمارستان 
بوق نزند نصف شب آژیر نکشد. این بحث 
که امر به معروف و نهی از منکر نیست بلکه 
تخلفات آشکار جامعه است که با امنیت، 
آرامش و آسایش جامعه سروکار دارد که باید 
برخورد کنند. حال می خواهد کسی خوشش 
بیاید یا نیاید. او ادامه داد: حال این کار را از چه 
طریقی انجام می دهند؛ از طریق دوربین یا 
مواجهه مستقیم، من معتقدم باید یک مقوله 
جداگانه برای این کار باز شود تا افرادی که بنا 
ندارند نظم را در رفت و آمد، معاملات، اقتصاد، 
سیاست و امثال این ها رعایت کنند و متجاهر 
به فسق هستند، در وادی امر به معروف و نهی 
از منکر نگذاریم زیرا ما قانون پذیری در جامعه 
داریم و قانون گریزی و قانون ستیزی را قبول 

نداریم. 

 یک فعال سیاسی اصولگرا، گفت: بی حجابی و بدحجابی و دزدی برای بعضی ها حرفه و شغل است

اگر یک خانم پرستار آرایش کرد یا  لاک ناخن زد،  نباید سر کار  برود

فیلترینگ در اختیار 
وزارت ارتباطات نیست

 عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات گفت که فیلتر 
اینستاگرام و واتس آپ، تنها یک 
شایعه است و هیچ تصمیمی در 
هیچ بخشی از کشور در این مورد 
اتخاذ نشده است. او در واکنش به 
انتشار اخباری در فضای مجازی 
زودهنگام  فیلتر  خصوص  در 
اینستاگرام و واتس آپ، با تاکید 
موضوع،  این  بودن  شایعه  بر 
گفت: فیلترینگ در اختیار وزارت 
ارتباطات نیست. او تصریح کرد: 
اطلاع ندارم چرا این مباحث و 
شایعات در کشور مطرح می شود 
زیرا تنها نگرانی مردم را در پی 
دارد. زارع پور همچنین در پاسخ 
به سوالی پیرامون نگرانی ایثارگران 
شرکت مخابرات برای بحث اجرای 
قانون تبدیل وضعیت اظهار کرد: 
با  حوزه  این  در  تصمیم گیری 
وزارت ارتباطات نیست زیرا تنها 
2٠ درصد سهام شرکت مخابرات 
در اختیار این وزارتخانه قرار دارد 
اصلی،  تصمیم گیر  بنابراین  و 

سهامدار عمده آن است. 

جوابیه

بخوانید


